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Objem půdy vyjmuté ze 
zemědělského půdního fondu 
se loni meziročně propadl 
o 42 procent. Úřady sňaly ochranu 
z 1595 hektarů orné půdy. Pomohlo 
zpřísnění legislativy či konec 
boomu výstavby obřích skladů.
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Satira o třídním boji 
První jihokorejský výherce festivalu 

v Cannes patří mezi obsahově 
nejbohatší a divácky nejvděčnější 

filmy roku.
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 CZK/EUR •  25,825 / –0,020 Kč   CZK/USD •  23,518 / –0,030 Kč   PX •  996,62 /  +0,26 %   BITCOIN •  8465,00 $ / +3,11 %   ZLATO •  1511,00 $ / +0,13 %
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PRÁVĚ V PRODEJI

http://www.e15.cz/magaziny


Perný pátek
V Praze se v posledních týdnech rozmohly 
nejrůznější agroveselice. Jen namátkou jde třeba 
o Dožínky na Letné či Slamák fest v botanické 
zahradě. Jako by byl venkov pojízdným cirkusem 
pro zhýčkané měšťáky. Kdo chce zažít venkov, 
tak kde jinde než mimo metropoli? Pokud jde 
o Dožínky na Letné, v jejím okolí se to farma-
mi, natož velkostatky, zrovna nehemží. Co to 
tedy v Praze dožali? Snad nedostanou obdobné 
nápady ještě obyvatelé venkova. Festival Zažít 
město na poli a v lese by pro ně přitom mohl být 
lákavou výzvou.

Po lokálních zemědělských veselicích čekají 
Prahu další zážitky prodchnuté dny. Na pátek se 
totiž sešly tři opravdu významné akce. Poslední 
rozloučení s Karlem Gottem na Žofíně, Signal 
Festival v celém centru Prahy a nakonec repre-
zentační fotbalové utkání s Anglií ve vršovickém 
Edenu.  Z důvodu těchto událostí čekají metro-
poli i výrazná dopravní omezení. Pražané se tak 
zítra dočkají zřejmě nejpernějšího dne letošního 
roku. Možná by bylo nejlepší vzít si dovolenou 
a odjet do té opravdové přírody.

VŮBEC POPRVÉ se někomu podařilo prolomit systém elektronické evidence tržeb. Uvádí to policie Morav-
skoslezského kraje, podle které zástupci dvou ostravských firem připravili stát na daních o 14 milionů korun. Po-
dezřelí měli upravit EET, aby odesílala zkrácené tržby. „Přišli na způsob, jak jde systém obejít,“ uvedl náměstek 
tamního policejního ředitele Radim Wita. Podle ministerstva financí ale o žádné prolomení systému EET nejde. 
Obchodník prý „jen“ nepřiznával část tržeb. Kriminalisté v kauze obvinili celkem pět lidí a tři firmy. Pachatelům 
hrozí až deset let vězení.

SYSTÉM EET PROLOMEN
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1,62
bilionu korun 

mají být 
výdaje státního 

rozpočtu 
v příštím roce.
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si musíme vyřešit na koaliční 
radě,“ prohlásila. Připomněla, 
že vláda přijala balíček jed-
nomyslně. Onderka reagoval 
slovy, že oranžoví koaliční 
smlouvu neporuší. S ministryní 
prý chtějí ještě diskutovat o po-
změňovacích návrzích. ČSSD je 

i proti zrušení daňové výjimky 
pro domovní kotelny. Upravila 
by i Schillerovou navrhované 
vyšší zdanění hazardu, aby se 
nedotklo Sazky a dalších loterij-
ních firem.

Získání potřebných miliard 
pro státní rozpočet mohou 
vládě zkomplikovat i požadav-
ky KSČM, která menšinový 
kabinet ANO a sociální demo-
kracie toleruje. Komunisté se 
snaží vymínit si větší výdaje 
na zdravotnictví. Čekají na to, 

Pavel OTTO

Sestavení státního rozpočtu 
na příští rok ztěžují ministry-
ni financí Aleně Schillerové 
(za ANO) už i poslanci koaliční 
ČSSD. Ti začali požadovat jen 
částečné zdanění takzvaných 
technických rezerv pojišťoven. 
Přidali se tím k opozici. Zna-
menalo by to osekání předpo-
kládaného výnosu z vládního 
balíčku o pět až šest miliard 
korun. 

První místopředseda ČSSD 
Roman Onderka by nezdaňoval 
rezervy na životní pojištění, 
které tvoří asi dvě třetiny 
prostředků určených na možná 
pojistná plnění. „Bylo by to 
poprvé, kdy by Česko přistou-
pilo ke zdanění celých rezerv 
pojišťoven. Každý premiér se 
toho bál s ohledem na to, zda 
si s tím trh poradí, či nikoliv,“ 
řekl po jednání rozpočtového 
výboru, kde spolu se stranic-
kým kolegou Václavem Votavou 
hlasoval pro návrh opozice.

Šéfku státní pokladny Alenu 
Schillerovou to překvapilo. „To 

Zápisník  
Michala NOSKA

Celková zadluženost obcí v ČR  
(v miliardách korun)

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018

Pramen MP

92,2
88,9 86,9

71,9
69,0 68,6

83,3 82,4

90,0

ČSSD a komunisté 
napínají ANO s rozpočtem

jak dopadne páteční schůzka 
premiéra Andreje Babiše (ANO) 
se zástupci krizového štábu 
zdravotníků. Zatímco vláda je 
ochotna přidat zdravotnictví 
šest miliard, štáb jich chce do-
hromady 13. „Kdyby k dohodě 
nedošlo, zvažovali bychom, zda 

rozpočet v prvním čtení pod-
poříme,“ řekla předsedkyně 
rozpočtového výboru za komu-
nisty Alena Vostrá. 

Schillerová už požádala 
Babiše, aby se jednání se 
zdravotníky mohla zúčastnit. 
„Na výsledku záleží osud roz-
počtu,“ konstatovala. Posla-
necká sněmovna má o balíčku 
i plánu státních financí jednat 
za týden. Vostrou vedený výbor 
ale jeho základní parametry 
podpořil.

O pět až šest miliard korun by mohly klesnout 
výnosy vládního balíčku – pokud by zohledňoval 
požadavky ČSSD na zdanění rezerv pojišťoven.



Živnostníci s obratem 
do milionu korun 
by mohli přespříští 

rok začít platit pouze jednu 
paušální daň. Její výše by do-
sahovala zhruba 5500 korun 
měsíčně. Koalice ČSSD a ANO 
se shodla na hrubých obry-
sech změny, řekla ministryně 
financí Alena Schillerová 
(za ANO). Pro rok 2021, kdy 
by novinka měla začít platit, 
by podle Schillerové do zdra-
votního pojištění mělo 
z celkové částky jít zhruba 
2500 korun, na daň sto korun 
a zbytek by měl směřovat 
do sociálního pojištění.

Vláda pokročila 
s návrhem paušální daně
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www.realestate-lidl.cz 

komerční prostory a pozemky
 pro naše prodejny 

HLEDÁME
Koupě / pronájem prostor

Velikost prostor 600 - 2 500 m² 
Rozloha pozemků od 3 000 m²
Rychlé uzavření kupní nebo nájemní smlouvy

 realestate@lidl.cz            420 257 086 111

311408/16 inzerce

Ve sporu o Slovanskou 
epopej chybějí důkazy

Obvodní soud pro Prahu 
1 chce doplnit dokazování 
ve sporu o vlastnictví Slo-
vanské epopeje. Soud měl 
rozhodnout včera, jednání 
ale odročil na leden. Obra-
zy disponuje Praha, podle 
Johna Muchy je jejich 
majitelem on. 

Zájem o státní půjčky 
na bydlení klesá

Průměrný měsíční objem 
žádostí o půjčky mladým 
na bydlení proti loňskému 
roku znatelně klesl. Před 
rokem byl do konce září 
148 milionů korun, letos 
45 milionů. Podle minis-
terstva pro místní rozvoj 
(MMR) ale program svoji 
úlohu plní. Páry, kde je 
alespoň jeden z partnerů 
mladší 36 let, mohou žádat 
až o dva miliony korun. 

Dopravci kvůli loučení 
s Gottem posilují vlaky

Tuzemští železniční do-
pravci kvůli zájmu o pietu 
za Karla Gotta vypraví více 
vagonů. České dráhy navý-
šily kapacity svých vlaků 

o 2000 míst. Vozy navíc 
přidal i RegioJet. Poslední 
rozloučení se zpěvákem 
bude možné v pátek 
od osmé do dvaadvacáté 
hodiny v Paláci Žofín, 
o den později proběhne 
zádušní mše ve svatovítské 
katedrále.  

Čínská ambasáda 
pohrozila Praze

Rozhodnutí radních hlavní-
ho města o vypovězení ses-
terské smlouvy s Pekingem 
kritizuje čínská ambasáda 
v Česku. Velvyslanec Čang 
Ťien-min vyzval magis-
trát ke změně přístupu. 
V opačném případě prý 
pocítí újmu svých vlastních 
zájmů. /čtk/

Krátce

Znovu se koaliční partneři 
k návrhu vrátí příští týden, 
Schillerová by ho chtěla 
zkompletovat v pondělí. 
Ministryně v minulosti 
uvedla, že by tím živnost-
níkům odpadla povinnost 
podávat daňové přiznání 

i hrozba daňových kont-
rol. Ke sjednocení odvo-
dů se pozitivně vyjádřil 
Svaz průmyslu a dopravy. 
Klade ale současně důraz 
na otázku, jak by opatření 
ovlivnilo příjmy důcho-
dového systému. Opozice 
vnímá návrh především jako 
marketingový trik, šéf ODS 
Petr Fiala jej označuje jako 
náhlé prozření. „Gratuluji 
Andreji Babišovi, že si po le-
tech u vlády všiml, že malí 
živnostníci jsou v Česku 
doslova decimováni,“ dodal 
Fiala /čtk, vaj/

Výše jednotného 
odvodu by měla 
být 5500 korun.

NA PRVNÍM 
MÍSTĚ. 
Ministryně financí 
Alena Schillerová 
(za ANO) slíbila, 
že odvod na 
sociální pojištění 
bude z celkové 
částky paušálu 
nejvyšší, daň 
naopak nejnižší.
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Daniel NOVÁK

Objem půdy vyňaté ze země-
dělského půdního fondu se 
loni meziročně propadl  
o 42 procent. Vyplývá to 
z nových statistik minister-
stva životního prostředí. 
Úřady sňaly ochranu z téměř 
1,6 tisíce hektarů orné půdy. 
Na tuto rozlohu by se vešlo 
354 Václavských náměstí. 
Denně tak loni Česko přišlo 
o více než čtyři hektary půdy.  

Developeři  
nemají kde stavět 

Pokles objemu pozemků vy-
ňatých z farmářského fondu 
má několik důvodů. „Přede-
vším je to další zpřísňování 
legislativy. Dále i to, že rozvoj 
skladovacích či výrobních 
kapacit již minul svá nejlepší 
léta. Rovněž územní plány 
obcí jsou už z podstatné části 
nějak usazené a nepředpo-

Staveb na farmářské půdě ubývá
ze zemědělského půdního 
fondu nelze brát tak, že se 
v ten samý rok půda odejme. 
To se stane až někdy později 
nebo také vůbec ne, respek-
tive až se stavba povolí a za-
hájí,“ poznamenala Domi-
nika Pospíšilová z tiskového 
oddělení MŽP. 

Rozhoduje kvalita půdy 

Poplatky za vynětí pozemku 
z ochranného režimu se vy-
počítávají podle bonity půdy. 
Každá z pěti tříd ochrany 
půdy má svůj koeficient. Zá-
kladní cena stanovená vyhláš-
kou se vynásobí příslušným 
koeficientem. 

V případě nejlepší černoze-
mě, spadající do první třídy 
ochrany, inkasuje stát za vy-
nětí metru čtverečního z půd-
ního fondu v krajním případě 
téměř 160 korun. Například 
u haly podobné velikosti jako 
Amazon v Dobrovízi to dělá 
šestnáct milionů korun. 

kládají extrémní rozšiřování 
výstavby,“ uvedl předseda 
Asociace soukromých země-
dělců ČR Jaroslav Šebek. 

Na situaci žehrají staveb-
níci. „Developeři nemají 
kde stavět. Klesající počet 
realizovaných projektů 
snižuje nabídku pro nájemce, 
a tak zvyšuje nájmy. To se ná-
sledně promítá do růstu cen 
výsledných produktů,“ uvedl 
Dušan Kastl, výkonný ředitel 
developerské společnosti 
Contera. 

Nejznámější kauzou 
poslední doby týkající se 

zemědělské půdy, která měla 
ustoupit výstavbě, byl obří 
sklad německé automobilky 
Daimler u dálnice D8 neda-
leko Prahy. Stavba v režii 
developera CTP byla v soula-
du s územním plánem. Jenže 
ministerstvo životního pro-
středí s odkazem na ochranu 
klimatu nepovolilo půdu 
ze zemědělského fondu 
vyjmout.

Protichůdné potřeby

„Mám dojem, že úřady se 
bojí rozhodovat. Možná jsou 

pod vlivem zpráv o klimatic-
kých změnách nebo si prostě 
myslí, že nejlepší je nedělat 
nic. Navíc nikdo nechce mít 
za humny sklad,“ uvedl šéf 
CTP Remon Vos. „Dnešní 
společnost však potřebuje 
logistická centra pro sklado-
vání zboží, takže je jasné, že 
část půdy je třeba vyčlenit 
pro obchodní a logistické 
parky,“ dodal. 

Vynětí pozemků z půdního 
fondu automaticky nezna-
mená, že na nich farmáři pře-
stanou okamžitě hospodařit. 
„Udělený souhlas s vynětím 
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Růst cen jatečných 
prasat vyvolává obavy 
Agrofertu z letošních 
výsledků jeho 
masozávodu Krahulík.

V OKAMŽIKU 
      SKVĚLÁ KÁVA

•  italské čerpadlo s tlakem 19 barů
• příprava 2 šálků kávy současně
•  automatický výběr nápoje po stisknutí tlačítka 
•  jednoduché a dvojité espresso, cappuccino, latté
•  možnost použití 45mm ESE PODŮ

Breville Prima Latte II 19 bar  
pákový kávovar VCF108X

 
6 350 Kč

www.mall.cz/vanoce

UŽ SE TO BLÍŽÍ
S námi Vánoce v klidu přežijete

Získejte

50 000 Kč
na dárky s Visa

SLEVA
15 %

po zadání kódu
BREV15

DOPRAVA 
ZDARMA

NOVINKA
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stavba 
bytů 

výroba 
a sklady

těžba 
nerostů doprava

sítě 
a produk-

tovody

vodní 
hospo-
dářství

rekreace 
a sport zalesnění ostatní celkem

2016 1551 184 17 380 3 27 28 46 210 2446

2017 1844 414 50 127 2 93 37 58 145 2770

2018 858 210 43 150 2 44 33 26 229 1595

Důvody vynětí půdy ze zemědělského půdního fondu (v hektarech)

Pramen MŽP

Sspolečnost Krahulík – 
Masozávod Krahulčí, 
jednička tuzemského 

trhu trvanlivých salámů 
z koncernu Agrofert, vyděla-
la loni téměř 38 milionů ko-
run, meziročně o 23 procent 
více. Hlavní zásluhu na tom 
měla příznivá cena vepřo-
vého. Cena jatečných prasat 
byla totiž loni podle Českého 
statistického úřadu meziroč-
ně o šestnáct procent nižší. 
Právě to podniku z Vysočiny, 
který vyrábí též klobásy či 
masné produkty v konzer-
vách, pomohlo. 

„Díky velmi nízké cenové 
úrovni vepřového masa se 
podařilo dosáhnout dobrého 
hospodářského výsledku. 
Nemalou měrou k němu při-
spěla dlouhá grilovací sezo-
na,“ uvedl mluvčí Agrofertu 
Karel Hanzelka. „Letos však 
šla cena vepřového raketově 

Jednička trvanlivých salámů 
Krahulík vydělala na vepřovém

nahoru, a náš výsledek proto 
nebude uspokojivý,“ dodal. 

To potvrzují také data 
Českého statistického úřadu, 
podle kterého v letošním 
druhém čtvrtletí vzrostla 
cena jatečných prasat mezi-
ročně o 13,6 procenta. Celo-
světový růst cen vepřového 
masa označuje za hlavní 
riziko pro letošní výrobu 
trvanlivých salámů analytič-
ka společnosti Cyrrus Anna 

Píchová. „Zdražení bylo 
způsobeno africkým morem 
prasat, který postihl dobytek 
v Číně,“ vysvětlila. 

Čína je největším světovým 
vývozcem vepřového masa 
a bude muset podle odborní-
ků zlikvidovat zhruba třetinu 
letošní produkce. Česku se 
nakažlivé virové onemoc-
nění podařilo vymýtit letos 
v březnu. „S ohledem na si-
tuaci v okolních zemích není 
otázkou zda, ale kdy se u nás 
africký mor prasat znovu ob-
jeví,“ uvedl nedávno ministr 
zemědělství Miroslav Toman 
(ČSSD).

Krahulíku v Česku kon-
kurují společnosti Kmotr či 
Kostelecké uzeniny, které 
též patří Agrofertu, a firma 
Schneider.

  více E15.cz

Barbora PÁNKOVÁ

Z ROBOTICKÉ VÝROBNÍ LINKY automobilky Hyundai 
v Nošovicích sjel miliontý vůz Hyundai Tucson vyráběný od roku 
2015. Nyní na něj připadá téměř sedmdesát procent produkce 
slezského výrobce. Loni podnik vytvořil zisk 7,2 miliardy korun 
při tržbách 129,3 miliardy korun.
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MILIONTÝ VŮZ

https://www.e15.cz/byznys/potraviny/jednicka-trvanlivych-salamu-krahulik-vydelala-na-veprovem-1363140


V OKAMŽIKU 
      SKVĚLÁ KÁVA

•  italské čerpadlo s tlakem 19 barů
• příprava 2 šálků kávy současně
•  automatický výběr nápoje po stisknutí tlačítka 
•  jednoduché a dvojité espresso, cappuccino, latté
•  možnost použití 45mm ESE PODŮ

Breville Prima Latte II 19 bar  
pákový kávovar VCF108X

 
6 350 Kč

www.mall.cz/vanoce
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Realitní magnát a mi- 
liardář Radovan Vítek 
má se svou skupinou 

CPI Property Group velké 
plány na polském trhu. 
„CPIPG očekává, že pře-
vezme kancelářské budovy 
ve Varšavě za více než  
800 milionů eur,“ uvádí 
skupina ve zprávě pro 
investory. Převzetí majetku 
v hodnotě 20,6 miliardy 
korun by se mělo uskuteč-
nit v posledním letošním 
čtvrtletí a začátkem prvního 
čtvrtletí roku 2020.

Dva nákupy chce Vítkova 
skupina uskutečnit už 
v příštích dnech. Týkají se 
kancelářských sídel Green 
Corner A a Equator IV. 
Prostory měří přes 35 tisíc 
metrů čtverečních.

Kromě toho má CPI 
Property Group v hledáčku 
dalších osm administra-
tivních center. „CPIPG má 
v Polsku velmi zkušený tým 
a naše stávající  kancelářské 
portfolio ve Varšavě má 
dobrou výkonnost,“ uvedl 
Tomáš Salajka, šéf akvizic 
Vítkovy skupiny.

Podmínky na trhu 
s kancelářskými prostory 
jsou podle něho příznivé 
kvůli solidnímu růstu polské 

ekonomiky a vysoké domácí 
i zahraniční poptávce.

Skupina CPIPG v letošním 
prvním pololetí vydělala 
rekordních 166 milionů eur, 
meziročně o tři procenta 
více. Čistá hodnota majetku 
skupiny se od konce loň-
ského roku zvýšila o čtyři 
procenta na 4,7 miliardy 
eur. Celkové příjmy dosáhly 
hodnoty 322 milionů eur, 
což představuje meziroční 
zvýšení o třináct procent. 

Ve skupině CPI Property 
Group vlastní Vítek 87,8 pro-
centa, což z něj činí jednoho 
z nejbohatších Čechů. 

Vladan GALLISTL

Jaroslav BUKOVSKÝ

Investiční skupina RMS 
Mezzanine podnikatele Bo-
rise Procika, spojovaná také 
s finančním impériem  
J&T, koupila více než třeti-
nový podíl v běloruském 
dopravním projektu firmy 
Bezpečné cesty Běloruska. 
Cílem podniku, který v zemi 
spravuje dvě stovky radarů 
a drží monopolní postavení 
na trhu, je pomoci snížit 
vysokou nehodovost a úmrt-
nost na silnicích. 

„Firma Bezpečné cesty 
Běloruska podepsala s vládou 
investiční smlouvu platnou 
do roku 2036, na základě 
které je jediným provozo-
vatelem monitorovacího 
dopravního systému,“ uvádí 
majitel a šéf RMS Mezzanine 
Boris Procik. Čeští finan- 
čníci do projektu vstoupili 
nákupem podílu v mateřské 
rakouské společnosti Avon-

Čeští finančníci 
nakupovali 
v Bělorusku

struktury se firma v roce 
2009 pod vedením Borise 
Procika oddělila.

Investiční smlouvy podle 
zastupitelského úřadu ČR 
v Minsku uzavírá Bělorusko 
se zahraničními investory při 
realizaci investičních projek-
tů mimořádného významu. 
„Investor tím získává řadu 
pobídek a osvobození,“ uvádí 
souhrnná teritoriální infor-
mace českého zastoupení. 

„Bělorusko nabízí příle-
žitosti zejména ve strojíren-
ském a zemědělském byznysu 
či v energetice a medicín-
ských zařízeních. Výhodou 
pro zahraniční firmu je 
vlastní fiancování,“ uvádí eko-
nom banky Sberbank Lukáš 
Havránek. 

Bělorusko nebývá běžným 
cílem českých firem. Z do-
mácích byznysmenů tam má 
solidní renomé třeba země-
dělská firma Bauer Technics 
z portfolia miliardáře Roberta 
Schönfelda. 

side za více než 120 milionů 
korun. 

RMS Mezzanine má podle 
smlouvy s Minskem měřit 
rychlost a vést agendu spo-
jenou s neukázněnými řidiči 
včetně vývoje softwaru a hlá-
šení dopravním inspektorá-
tům. Nejvyšší manažery této 
firmy spojují roky strávené 
v česko-slovenském finanč-
ním impériu J&T, z jehož 
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20,6
milionů eur je 

hodnota majetku, 
který letos začne 
CPIPG přebírat. 

Cílem běloruské 
firmy s monopolním 
postavením na trhu 
je pomoci snížit 
vysokou nehodovost 
a úmrtnost 
na tamních silnicích. 

Přijďte ukázat, co umíte! 

Vytváříte originální věci a rádi byste je prodávali? 
Jste začínající firma, maminka na mateřské?

ZAREGISTRUJTE SE  
na jarmark.blesk.cz

•  možnost pronájmu na 2 dny, víkend nebo po celou dobu Jarmarku

•  k dispozici prodejní pult za výjimečnou cenu v centru Prahy 

•  doprovodný program vánoční vesničky pro děti i dospělé

Bonus  
pro nejlepší  

prodejce 
prezentace 

v deníku blesk!29. 11. – 22. 12. 2019, denně 9–20 hod 
Obchodní dům KOTVA, 3. patro, Praha 1

BleskJarmark.indd   1 26/09/2019   14:56
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CPI chystá velké 
investice ve Varšavě 

PRVNÍ CÍLE.  Už v nejbližších dnech chce Vítkova skupina ve 
Varšavě koupit kancelářské budovy Green Corner A a Equator 
IV (na snímku). Nabízejí přes 35 tisíc metrů čtverečních.
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V TELČI uvařil minulý měsíc první pivo malý Panský pivovar Telč s kapacitou až 1500 hektolitrů 
ročně. Jeho pivo teď zraje. Po Pivovaru Trojan je to už druhý producent piva v turisty vyhledávaném 
městě v Kraji Vysočina. Malé pivovary v tuzemsku rychle přibývají, v červnu jich podle Českomorav-
ského svazu minipivovarů bylo kolem 450.
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DALŠÍ MINIPIVOVAR
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Alitalia zrušila kvůli 
stávce 200 letů

Italská letecká společnost 
Alitalia včera zrušila kvůli 
24hodinové stávce pilotů 
téměř 200 letů. Zaměstnan-
ci protestují kvůli nejisté 
budoucnosti podniku, který 
se vláda už delší dobu snaží 
prodat. Spojení s Prahou 
se akce podle dostupných 
informací nedotkla.

Deutsche Bank bude 
propouštět hlavně 
v Německu

Polovina ze zhruba 18 tisíc 
lidí, které se chystá propus-
tit německý finanční ústav 
Deutsche Bank, bude z Ně-

mecka. S odkazem na své 
zdroje to uvedla agentura 
Bloomberg. Největší banka 
v Německu ale v reakci sdě-
lila, že je zatím brzy hovořit 
o podrobnostech. Deutsche 
Bank v celém světě zaměst-
nává bezmála 92 tisíc lidí.

Fitbit ukončí výrobu 
v Číně

Výrobce sportovních náram-
ků Fitbit potvrdil, že do kon-
ce letošního roku uzavře své 
továrny v Číně. „Reagujeme 
tak na obchodní válku mezi 
USA a Čínou a riziko uvalení 
cel na naše produkty,“ po-
tvrdil agentuře Bloomberg 
finanční ředitel firmy Ron 
Kisling. /čtk/

Krátce
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Krach Thomase Cooka 
vyjde na stamiliony eur
Hoteliéři z nejexponovaněj-
ších turistických destinací, 
kam směřovali klienti zkra-
chovalé cestovní kanceláře 
Thomas Cook, začínají 
vyčíslovat škody. Jen v Řecku, 
Španělsku a Turecku se 
mohou vyšplhat na více než 
850 milionů eur, započítány 
jsou přitom jak přímé výpad-
ky plateb, tak zrušené rezer-
vace či ušlý příjem z turismu. 
Turecká rada pro turismus 
hovoří o „těžké krizi“, která 
bude znamenat ztrátu nejmé-
ně 350 milionů eur. Turecká 
federace hotelů založila cosi 
jako krizový štáb. Jedná se 
v něm o uhrazení dluhů 
a o pomoci firmám, které 
akutně potřebují peníze.

Podle agentury DPA však 
nelze přehlížet ani další ná-
sledky. „Jde o zaměstnance 
hotelů, platby daní, o platby 
dodavatelům,“ vypočítává 
předseda řeckého svazu ho-
telů Grigoris Tasios. V Řecku 
funguje asi 10 tisíc hotelů, 
z nichž je ale mnoho velmi 
malých. Mezi těmi velkými 
je 1200 zařízení, kde velkou 
část ubytovaných tvořili prá-

vě klienti cestovky Thomas 
Cook. „Mnoho z nich si teď 
klade otázku, co dál,“ dodává 
Tasios. 

Hodnota nezaplacených 
účtů ve španělských hotelích 
podle lidí z oboru vyšplhá 
nejméně na 200 milionů eur, 
z toho však celá polovina 
připadne na Mallorku. Krach 
Thomase Cooka ale nedělá 
vrásky jen podnikatelům 
v evropských destinacích. 
V Africe zasáhl Gambii, 
malou zemi, která své naděje 
vložila právě do cestovatel-
ského nadšení lidí z Evropy. 
Pro zoufale chudou zemi 
znamená krach firmy kata-
strofu – turistický ruch se 
na tamním HDP totiž podílí 
asi 30 procenty.

Také z indonéského 
ostrova Bali se ozývá nářek 
hoteliérů, kteří údajně přišli 
o větší sumy peněz. Zatím 
však neoznámili, že by muse-
li kvůli tomu zavírat hotely či 
propouštět. A podobné je to 
v Thajsku, kde se v některých 
hotelech pokoušeli peníze 
získat přímo od klientů.  
/čtk, msc/

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 9. 10. 2019 Akcie na pražské burze 9. 10. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 108,00   0,93 % 

CETV 103,00   -1,72 % 

ČEZ 510,00   -0,87 % 

Erste Bank 733,00   0,49 % 

Kofola 286,00   1,06 % 

KB 752,00   0,94 % 

Moneta 72,60   1,97 % 

O2 CR 213,00   -0,70 % 

Pegas 674,00   0,00 % 

Philip Mor. ČR 13 600,00   1,34 % 

TMR 975,00 0,00 %

VIG 590,00   0,08 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

406 820

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,862

Čína 1 3,300

Dánsko 1 3,458

EMU 1 25,825

Chorvatsko 1 3,477

Japonsko 100 21,903

Kanada 1 17,679

Maďarsko 100 7,732

Norsko 1 2,569

Polsko 1 5,973

Rusko 100 36,271

Švédsko 1 2,365

Švýcarsko 1 23,637

Turecko 1 4,035

USA 1 23,518

Velká Británie 1 28,744

ZÁCHRANA? Kamenné pobočky Thomas Cook údajně koupí 
cestovka Hays Travel.
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Hays Travel 
převezme 
všechny pobočky

• Síť kamenných poboček 
zkrachovalé cestovní kanceláře 
Thomas Cook na hlavních 
třídách britských měst koupí 
konkurent Hays Travel, který tak 
zachrání až 2500 pracovních 
míst. Informovala o tom 
agentura Reuters s odvoláním 
na britský insolvenční úřad. 
Nejstarší cestovní kancelář 
světa Thomas Cook zkrachovala 
minulý měsíc a vstoupila 
do likvidace.

• Společnost Hays Travel získá 
všech 555 kamenných poboček 
a čeká se, že zaměstná 
nezanedbatelný počet bývalých 
zaměstnanců Thomase Cooka, 
kteří v nich dříve pracovali.

• Hays Travel vlastní a vedou 
generální ředitel John 
Hays a předsedkyně 
představenstva Irene Haysová. 
Čtyřicet let stará cestovní 
kancelář sídlí v Sunderlandu 
na severovýchodě Anglie. V roce 
2018 její tržby přesáhly miliardu 
liber, bezmála 30 miliard korun.

• „Je to přelom nejen pro nás 
- pobočky se nám ztrojnásobí 
a budeme mít dvakrát více 
zaměstnanců, ale i pro odvětví 
(cestovního ruchu), které si udrží 
jedny z nejtalentovanějších 
lidí,“ komentoval krok na webu 
společnosti John Hays.
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Akcie, měny & názory

Útěk před 
italskými 
problémy
Italská vláda vydala před 
pár dny podklady pro finální 
podobu státního rozpočtu 
na příští rok. Ten potvrzuje 
předchozí spekulace zrušení 
původně zamýšleného zvý-
šení daně z přidané hodnoty 
a řadu dalších opatření, která 
by zvýšila příjmy do státní 
kasy. 

Deficit státního rozpočtu by 
tak dosáhl 2,2 procenta HDP, 
tedy stejně, jako je plánováno 
pro tento rok. Zároveň ale 
vidíme rizika jednoznačně 
směrem k horšímu číslu 
vzhledem k velmi optimistic-
kým předpokladům ohledně 
daňových příjmů. Je tak velmi 
pravděpodobné, že opět do-
jde k dohadům mezi italskou 

vládou a Evropskou komisí 
ohledně snížení deficitu a cel-
kového zadlužení země. Ne-
očekáváme však, že by měla 
situace dospět tak daleko jako 
loni, kdy Evropská komise 
zahájila s Itálií právní řízení 
o nadměrném deficitu státní-
ho rozpočtu a s tím spojený 
negativní dopad na trhy.

Pro ty je právě vyhnutí se 
sporu s Evropskou komisí 
a nový monetární stimul ze 
strany ECB důvod k oslavě. 
Desetiletý výnos italských 

státních dluhopisů klesl z loň-
ského vrcholu 3,5 procenta 
na historické dno 0,85 pro-
centa, což podle nás jen 
prohloubí vyhýbání se řešení 
situace jak ze strany italské 
vlády, tak i Evropské komise, 
která viditelně otupuje hrany 
své kritiky vůči přehnaně 
expanzivní fiskální politi-
ce. Absence strukturálních 
a samozřejmě bolestivých 
reforem v Itálií se tak jen pro-
hloubí a problém se jen opět 
odsune. Nízké výnosy stát-
ních dluhopisů dovolí vládě 
dále bezhlavě utrácet a státní 
dluh dále poroste. Itálie tak 
i nadále zůstane extrémně 
citlivou vůči externím šokům 
a problémem celé eurozóny. 

František 
TÁBORSKÝ
ekonom 
Komerční  
banky

PRAGUEPLAYOFFS.COM

21. — 24. LISTOPADU 2019
O2 ARENA

HVĚZDY 

DOPROVODNÉ

SHOW

LES COMTOIS EN FOLIE

GONZALEZ HORSE SHOW

LISA RÖCKENER

SVĚTOVÁ KOŇSKÁ SHOW

VSTUPENKY 
NA TICKETPORTAL.CZ

310883/21 inzerce

Nízké výnosy státních 
dluhopisů dovolí vládě 
dále bezhlavě utrácet 
a státní dluh dále 
poroste.

FARMACEUTICKÁ a kosmetická společnost Johnson & John-
son (J&J) má zaplatit osm miliard dolarů muži, který tvrdí, že 
nebyl varován, že používání jejího antipsychotického léku může 
způsobit růst prsou. J&J se hodlá odvolat, rozsudek považuje 
za hrubě nepřiměřený, protože jiný soud už muži vyměřil od-
škodné jen ve výši 680 tisíc dolarů.
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Íránské  
manévry

• Do napjaté situace ve středu 
zasáhl také Írán. Jeho síly zahájily 
neohlášené cvičení nedaleko 
turecké hranice. Prezident Hasan 
Rúhání už dopředu Ankaru vy-
zval, aby se akce v Sýrii zdržela. 

• Teherán je spojencem preziden-
ta Bašára Asada a opakovaně 
tvrdí, že všechny cizí síly, které 
jsou na syrském území ilegálně, 
ho mají opustit. Podobně se 
vyjádřilo Rusko. 

Pavla PALAŠČÁKOVÁ

Turecko přes mezinárodní 
výhrady zahájilo vojenskou 
operaci na severovýchodě 
Sýrie. „Naším posláním je 
zabránit vytvoření teroristic-
kého koridoru přes naši jižní 
hranici a přinést do oblasti 
mír,“ zdůvodnil akci prezident 
Recep Tayyip Erdogan. Množí 
se přitom obavy z dopadů zá-
sahu, zejména útěku bojovníků 
Islámského státu a opětovného 
zesílení organizace. 

Turecko hrozilo vojenskou 
akcí, při které chce od své 
hranice vytlačit kurdské milice, 
delší dobu. Jako signál k urych-
lení příprav mu posloužilo ne-
dělní oznámení Bílého domu, 
že s operací počítá a z oblasti 
se stáhnou američtí vojáci. 
Vyvolalo bouřlivé reakce. 
Prezident Donald Trump byl 
obviněn ze zrady Kurdů, kteří 
jsou považovaní za výrazné 
přispěvatele k pádu IS.    

Kritici tureckého zásahu 
mají rovněž obavy z několi-
ka tisíc bojovníků IS, které 
drží Kurdové ve vězeních. 

Objevují se výstrahy, že by 
jich mohlo mnoho prchnout 
nebo být osvobozeno, jelikož 
se jejich strážci budou muset 
přesunout na frontu. Kurdové 
varují, že turecká ofenziva 
může přispět k oživení Is-
lámského státu, jehož buňky 
dosud v regionu živoří. Turci 
podle nich nebudou schopni 
situaci zvládnout, země byla 
v minulosti navíc opakovaně 
nařčena z toho, že se k potírá-
ní islamistů staví laxně.

„Jediné zahraničněpolitické 
téma, o které se Američané 
skutečně zajímají, je terorismus 
a strach z terorismu. Strach 
z IS 3.0 je velmi hmatatelný 
a je to něco, na co Američané 
slyší,“ vysvětlila AP Tamara 
Wittesová ze Střediska pro 
blízkovýchodní politiku při 
Brookings Institution hlasitou 
kritiku oznámení Washingtonu. 

Přestože mohou být uprchlí 
džihádisté mnohdy evropské-
ho původu hrozbou nejen pro 
region, ale také pro Evropu, 
byly země EU až do zahájení 
ofenzivy v odsouzení Ankary 
opatrné. Mluvčí německé vlády 
Ulrike Demmerová podotkla, 
že Turecko je jednou z obětí 
války v Sýrii. „Ale vítězství 
syrských Kurdů nad IS nesmí 
být ohroženo,“ poznamenala. 
Nyní Německo, Francie a Bri-
tánie vyzvaly ke svolání Rady 
bezpečnosti OSN.

Berlín přitom aktuálně jedná 
s Ankarou o tom, že jí více 
pomůže s uprchlíky ve sna-
ze zamezit prudkému růstu 
počtů lidí, kteří se v poslední 
době ilegálně dostali do Řec-
ka. Turecko se navíc obává 
nového přílivu uprchlíků ze 
syrské provincie Idlib. „Kdekoli 
můžeme přispět, jsme ochotni 

tak učinit,“ slíbil minulý týden 
německý ministr vnitra Horst 
Seehofer. 

Ankara plánuje, že operací 
vytvoří na severu sousední-
ho státu bezpečnostní zónu, 
do které přesune až dva 
miliony Syřanů. V Turecku 
jich přitom našlo azyl zhruba 
3,6 milionu. Podle některých 
aktuálních zpráv jsou ale počty 
nadsazené a v zemi jich jsou 
maximálně tři miliony.

 Sledujte E15.cz

Kurdové varují před IS

VYŠETŘOVÁNÍ střelby ve východoněmeckém Halle převzalo 
německé nejvyšší státní zastupitelství, které má na starosti 
teroristické činy. Motiv útoků, při nichž zahynuli dva lidé, není 
zatím zřejmý, spekuluje se však o pravicovém extremismu. V re-
akci na situaci ve čtvrtmilionovém městě zpřísnila bezpečnostní 
opatření před synagogami a dalšími židovskými zařízeními 
města jako Berlín, Drážďany a Lipsko. Kontroly u židovských 
objektů a na pražském letišti zvýšila i česká policie.
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ÚTOK V NĚMECKU

Švédský Karolínský 
institut udělil Nobelovu 
cenu za chemii Johnu 

B. Goodenoughovi, Stanley-
mu Whittinghamovi a Akirovi 
Yoshinovi za jejich práci 
na vývoji lithiových baterií. 
Goodenough se stal ve věku 
97 let nejstarším držitelem 
Nobelovy ceny v historii.

„Díky rozvoji těchto baterií 
jsme získali přístup k celé 
škále přenosných přístrojů. 
Tito muži otevřeli cestu 
k udržitelnému nakládání 
s energií,“ odůvodnila oceně-
ní Nobelova komise.

Alkalické baterie, které 
jsou dodnes používány, mají 
svůj původ v devatenác-

tém století. „Goodenough, 
Whittingham a Yoshino 
odvedli geniální práci, když 
vyvinuli baterii na základě 
nejlehčího kovu na svě-
tě – lithia, jehož extrémně 
reaktivní vlastnosti od sedm-
desátých let minulého století 

krotili,“ uvedl v odůvodnění 
profesor Olof Ramstrom, 
člen Nobelovy komise.

Právě v sedmdesátých 
letech totiž Stanley Whitting-
ham objevil materiál – sulfid 
titaničitý, který byl ideální 
pro použití v baterii jako 
katoda. Doktor Goodenough 
v osmdesátých letech zapra-
coval oxid kobaltnatý, který 
při použití v anodě lithiové 
baterie enormně zvýšil 
napětí baterie. Akira Yoshino 
v devadesátých letech poté 
nahradil lithiový kov ropným 
koksem jako anodou.  
 více E15.cz 

Marek SCHWARZMANN

Nobelovu cenu získali 
otcové lithiové baterie
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Madrid se chystá na 
nepokoje v Katalánsku

Španělské ministerstvo vni-
tra posílá do Katalánska na 
1800 policistů. Mají pomoci 
se zvládáním demonstrací 
očekávaných kvůli verdiktu 
nad bývalým vedením auto-
nomního regionu. Rozsudek 
se očekává v řádu dní. 

Bílý dům odmítl 
žádost sněmovny

Bílý dům považuje vyšet-
řování prezidenta Trumpa 
kvůli ukrajinské aféře za 
neopodstatněné a neústavní. 
Proto v této věci odmítl spo-
lupráci s výbory americké 
Sněmovny reprezentantů. 

Berlín odklepl 
klimatický balíček

Německá vláda schválila balí-
ček opatření k ochraně kli-
matu za více než 50 miliard 
eur do roku 2023. Německo 
tak chce splnit svůj klimatic-
ký cíl pro rok 2030. Tím je 
snížení emisí skleníkových 
plynů o 55 procent ve srov-
nání s rokem 1990. /čtk/

Krátce

Ankara plánuje, že operací vytvoří na severu 
sousedního státu bezpečnostní zónu, do které 
přesune až dva miliony Syřanů.
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Přidusit, 
pak povolit
Vláda chce zavést paušální 
daň pro živnostníky s nižšími 
příjmy. Panika není namís-
tě, mluví se o ní už dlouho. 
Nedá se ovšem vyloučit, že 
v platnost opravdu vstoupí 
od roku 2021, jak slibuje 
ministryně financí Alena 
Schillerová.

Nechme stranou, že podle 
slibů předsedy vlády měla 
platit už letos. I to, že mini-
sterstvo financí je v rukách 
ANO přes pět a půl roku, tak-
že na hýčkání alespoň části 
živnostníků mělo času dost. 
Místo toho ale vymýšlelo, jak 
jim, podnikatelům i firmám 
život znepříjemňovat – 
pomocí EET, kontrolních 
hlášení, všemožných kontrol 
a „zaklekávání“. 

Ale zpátky k návrhu. Zatím 
jsou známy obrysy, koalice 
jej chce detailněji představit 
za týden. I tak se dá s jistou 
dávkou optimismu říct, že je 
to krok správným směrem. 
Především kvůli úlevě, kte-
rou by paušální daň přinesla 
jako náhrada placení tří 
separátních odvodů – daně 
z příjmu a obojího pojistného 
– a související administrativy. 
A přimhouřit oči můžeme 

Fo
to

 č
tk

Nahrávka 
Hřibovi
Kdyby se čínští komunisté 
dokázali ovládat, mohl pražský 
primátor Zdeněk Hřib za vy-
povězení sesterské smlouvy 
s Pekingem sklidit spíš úsměš-
ky než uznání. Kdyby čínský 
velvyslanec svou reakci zkrátil 
o poslední odstavec, mohl to 
být standardní spor. Jenže ko-
munisté se ovládat nedokážou 
a velvyslanec vyzval magist-
rát, aby „co nejdříve změnil 
svůj přístup“ a „přizpůsobil 
se trendu současného vývoje 
a historického pokroku“. Jinak 
prý „pocítí újmu jeho vlastní 

zájmy“. Lépe Číňané Hřibovi 
nahrát nemohli. Postavit se 
proti humpoláckému vyhro-
žování a mávání termíny ze 
zlatých časů Rudého práva už 
není zahraničněpolitická své-
vole, ale vlastně povinnost.

Čína v poslední době vůči-
hledně přitvrzuje ve vnucování 
svého pohledu na svět obchod-
ním i politickým partnerům. 
Hvězdy americké NBA se 
poníženě omlouvají za jeden 
tweet svého kolegy, globální 
byznysoví giganti se sklánějí 
před vůdci atraktivního trhu. 
V tomto kontextu je postoj 
Prahy sympatický. Na trendu 
nic nezmění, globální význam 
má nulový, ale je v pořádku.

Tvář dne

Naším cílem je 
zničit teroristický 
koridor, který vzniká 
na naší jižní hranici, 
a přinést regionu 
mír, řekl o invazi 
do Sýrie turecký 
prezident Recep 
Tayyip Erdoğan.
str. 10

Komentář Glosa Martina ČABANA

pohoršili zvlášť ti, kteří uplat-
ňují vyšší výdajové paušály 
osmdesát a částečně i šedesát 
procent. A pak také ti s úplně 
nejnižšími příjmy (viz pro-
počty serveru Podnikatel.cz). 
S paušálem by také zaniklo 
právo na různé daňové úlevy, 
byť některé by mohly přejít 
na partnera či partnerku.

Je zřejmé, kam koalice ná-
vrhem míří. Chce si udobřit 
alespoň část živnostenského 
a podnikatelského stavu, 
který rozlítila dosavadními 
kroky. A není jistě náhodou, 
že paušální daň by se schva-
lovala v roce krajských voleb 
a v účinnost vešla v roce 
voleb sněmovních. Každý 
hlas se počítá.

Pokud ale něco dnes 
živnostníky a podnikatele 
opravdu trápí, tak to není 
výše daně z příjmu. Jsou to 
zbytečné papírování, zatě-
žující kontroly včetně EET, 
různá otravná hlášení včetně 
těch kontrolních. Současný 
návrh paušální daně pro 
skupinku živnostníků je jen 
velmi nesmělým krůčkem.

 
Petr 
PEŠEK
analytik  
deníku E15

i nad tím, že ANO si tento 
nápad „vypůjčilo“ jinde.

Pro některé živnostníky by 
to dokonce znamenalo i fi-
nanční úlevu. Byť jen u části 
těch, kteří by na uplatnění 
paušální daně měli nárok. 
A v tom je jeden z problémů 
návrhu. Na milionový strop 
ročního obratu, který oprav-
ňuje k užití paušální daně, 
totiž mohou narazit – respek-

tive ho prorazit – i ti, kteří 
mají reálně nízké příjmy. 
Například řemeslníci, kteří 
do faktur kromě práce musejí 
zahrnout i materiál.

Ministerstvo se ohání 
odhadem, že paušální daň by 
mohlo využít přes 400 tisíc 
živnostníků. Nejspíš by to 
ale bylo mnohem méně. Pro 
řadu z nich by nebyla výhod-
ná, tedy kromě zmíněné jisté 
úlevy s papírováním. Oproti 
současnému stavu by si 

Paušální daň by se 
schvalovala v roce 
krajských voleb  
a v účinnost vešla  
v roce voleb 
sněmovních.
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Vítězná satira  
o třídním boji

Minirecenze

Iva PŘIVŘELOVÁ

Známý jihokorejský filmař Bong 
Joon-ho, který se díky úspěchu 
filmů jako Vzpomínky na vraždu 
a Mutant dostal do světa a k ame-
rickým hvězdám (Ledová archa, 
Okja), se nedávno vrátil opět 
domů. A natočil tam svůj nejlepší 
a nejúspěšnější film – Parazit. Mix 
černé komedie, thrilleru, sociální 
kritiky a rodinného melodramatu 
originální tak, že někteří kritici za-
čali používat označení „žánr Bong 
Joon-ho“, v květnu vyhrál slavný 
festival v Cannes. Podle očekávání 
a za všeobecného souhlasu. 

Joon-ho v novince sleduje se-
mknutou rodinu, která se naučila 
přežívat v nižších patrech spo-
lečnosti s vychytralostí a elánem. 
Když se synovi naskytne příležitost 
získat práci učitele angličtiny 
v domě zámožné famílie, neotálí 
ji využít, a to nejen pro sebe. 
Střet dvou sociálních tříd a dvou 
přístupů k životu přinese řadu 
vtipných, ale i několik děsivých 
situací. Z komedie mravů se totiž 
postupně stává nakonec až dojem-
ná tragédie o rozdělené společ-

nosti, jejíž členové si nedokážou 
porozumět. 

Film majetné a nemajetné oddě-
luje vizuálně, pomocí obydlí, která 
obývají, oblečení, které nosí, i cha-
rakterově a jazykově. Do příběhu, 
v němž není nouze o překvapení, 
vstoupí ještě jeden manželský pár, 
jehož byt také řekne dost o jeho 

situaci. Rodiny se zároveň zrcadlí 
jedna ve druhé a citelně ukazují 
na šíři mezery mezi společenský-
mi vrstvami. 

Sociální kritika o aroganci bo-
hatých, kteří chudobu nemohou 
doslova ani cítit, a zášti chudých, 
kteří podvody považují za vynalé-
zavost, je ve filmu přítomná silně 
a jistě mu pomohla ke canneské 

Zlaté palmě. Joon-ho ovšem není 
ve svém vyptávání, kdo je tu 
vlastně parazit, suchý mravokár-
ce. Chytře pracuje s diváckým 
očekáváním, plynule mění nálady 
a žánrové polohy. Jeho sympatie 
leží u první rodiny podvodníčků 
(do role otce ostatně obsadil svého 
oblíbence Kang-ho Songa), nikoliv 
však bezvýhradně. 

Parazit vstoupil do českých kin 
s reklamním sloganem „Nej-
vtipnější vítěz Cannes od Pulp 
Fiction“. To není úplně fér k jiným 
držitelům Zlaté palmy jako Čtve-
rec. První jihokorejský výherce 
prestižního francouzského festiva-
lu ale určitě patří mezi obsahově 
nejbohatší a divácky nejvděčnější 
filmy letošního roku.

Autorka je spolupracovnicí redakce

První jihokorejský 
výherce prestižního 
francouzského festivalu 
určitě patří mezi 
obsahově nejbohatší 
a divácky nejvděčnější 
filmy letošního roku.

PARAZITI. Pustili byste si tuto rodinu do svého domu a života?
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KNIHA
Lorenzo Marone:  
Pokušení být šťastní 
(Vydal: Vyšehrad)

Vdovec Cesare Annuziata 
žije osaměle v neapolském 
činžáku. Působí dojmem 
nerudného starce, jenž 
je přehnaně kritický vůči 
svým dospělým dětem a od-
mítá jejich pomoc a vyme-
zuje se vůči nim. Protivný 
dědek se však v tichu svého 
příbytku zamýšlí nad svým 
uplynulým životem, jejž 
považuje za čím dál víc 

zbytečný. Co mohl, to pokazil. Díky řadě událostí 
začne mnohých svých postojů litovat a rozhodne se 
na stará kolena užívat života a radovat se i z malič-
kostí a být vstřícný ke své rodině. Kniha trefně líčí 
charakteristiky jednotlivých protagonistů včetně 
atmosféry italského města. Román plný černého 
humoru, ale i laskavosti a filozofických úvah nutí 
k zamyšlení, jak lze naložit se svým životem a ne-
promarnit ani okamžik. Přitažlivá kniha má spád, 
zaujme a v žádném případě nenudí.
 
Zuzana DOROGIOVÁ

FILM 
Tiché doteky
(Režie: Michal Hogenauer)
Absolvent FAMU Michal Hogenauer, který se svým 
krátkým filmem Tambylles soutěžil v Cannes v sekci 
Cinéfondation, natočil v česko-nizozemsko-lotyšské 
koprodukci celovečerní debut. Ten prozrazuje, že 
bývalý programový ředitel Febiofestu zná současnou 
evropskou kinematografii a také že nemá malé 
ambice. Drama české au-pair, která se v nejme-
nované evropské metropoli dostane do nenápad-
ně nebezpečné rodiny, je kvůli svým precizním 
nehybným kompozicím a vypravěčskému chladu 
často přirovnáno k filmům Michaela Hanekeho. 
Hogenaurův pohled na principy manipulace ale 
není krutý – a bohužel ani úplně přesvědčivý. Eliška 
Křenková se v hlavní roli nedá přehlédnout, přílišné 
pozornosti se ale dožaduje i režijní koncepce a for-
mální stránka. Chování postav k tomu nepůsobí 
vždy věrohodně a dějově postupně odhalovaná 
podivnost hrdinčina nového domova z obrazu křičí 
od začátku. Tiché doteky tak lze víc obdivovat 
za snahu o stylově výrazný evropský film než jako 
plnohodnotné drama.

Iva PŘIVŘELOVÁ

12 | KULTURA

PARAZIT 
(tragikomedie, Jižní Korea 2019, 
132 min.)
Režie a scénář: Bong Joon-ho
Hrají: Kang-ho Song, Seon-gyoon 
Lee, Yeo-jeong Jo, Hye-jin Jang
Hodnocení: 90 %
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Nejméně na pět let se 
slavný cyklus Alfonse 
Muchy Slovanská 

epopej odstěhuje na zámek 
v Moravském Krumlově. Tam 
zůstane do doby, než pro něj 
bude mít Praha vlastní budo-
vu. V případě, že rozhodnutí 
rady hlavního města schválí 
i zastupitelstvo, by lidé mohli 
vidět obrazy na Moravě už 
v létě příštího roku. V Morav-
ském Krumlově byl cyklus 
od padesátých let až do roku 
2011 a město má o umístění 
zájem. Praha přitom stále 
nemá jasno, kde vybuduje 
vlastní sál pro umístění 
obrazů, nyní zvažuje víc 
možností. 

Kulturní památka

Cyklus obrazů s názvem Slo-
vanská epopej tvoří dvacet 
velkých pláten, která Mucha 
maloval od roku 1910 dalších 
osmnáct let a věnoval je Pra-
ze. Ovšem pod podmínkou, 
že pro ně postaví výstavní 
sál. Od roku 2010 je epopej 
kulturní památkou. Obrazy 
jsou nyní v depozitáři galerie 
hlavního města.  
Město Moravský Krumlov 
zámek v roce 2016 koupilo, 
chce jej rekonstruovat a po-
žádalo o dotaci. Opraveny již 
jsou výstavní prostory, kde 
by epopej byla. „Starosta 
chtěl na jaře zahájit pilotní 
provoz od května příštího 
roku a ostrý start v červenci,“ 
řekla pražská radní pro kultu-
ru Hana Třeštíková.

Přesun obrazů doporučil již 
začátkem září kulturní výbor 

Muchova epopej 
se vrátí na Moravu

LUCIE: EvoLucie
Vydal: BrainZone
Délka: 48 minut
Hodnocení: 90 %

pražského zastupitelstva. 
Postup nicméně kritizoval 
předseda výboru Jan Wolf, 
který s přesunem nesouhlasí. 
Podle něj návrh prošel hlasy 
členů výboru, kteří nejsou 
zastupiteli a nemají hmotnou 
zodpovědnost za dílo, jehož 
hodnota se odhaduje na tři 
až pět miliard korun.
 
Kam s ní
 
Praha delší dobu zvažuje, 
kam obrazy trvale umístit. 
V poslední době se diskuze 
vedla o dočasném umístění 
v zámku na Zbraslavi a druhá 
městská část přišla s nápa-
dem vystavit je v budově 
nádraží Vyšehrad. Město 
v minulosti plánovalo výstav-
bu samostatného pavilonu 
pro obrazy, a to na Letné 
za ministerstvem vnitra nebo 
na Těšnově. Naposledy Praha 
plánovala přestavět Lapidá- 
rium na Výstavišti, současné 
vedení původní plán rekon-
strukce s přístavbou pro 
epopej pozastavilo.
 
Pět vhodných míst
 
Na začátku listopadu se má 
konat workshop, kde zástupci 
města a odborníci zhodnotí 
všechny možnosti od novo-
stavby po využití stávající 
budovy v majetku magistrátu 
či nákupu nové. Výsledkem 
workshopu by měl být seznam 
zhruba pěti nejvhodnějších 
míst, který má radní pro kul-
turu jako informační materiál 
do konce února příštího roku 
předložit radě. /čtk/

IQ TAXI 

B U D E  T O  N E O B Y Č E J N Á  J Í Z D A !

PAVEL NOVOTNÝ VÁS ODVEZE V JEDINEČNÉM TAXÍKU, 
VE KTERÉM SE NEPLATÍ, ALE VYHRÁVÁ.

PONDĚLÍ AŽ PÁTEK 17:20

N A L A D Í T E  J I  N A  K L A S I C K O U  P O Z E M N Í  A N T É N U  V  C E L É  Č R ,  T A K Y  U  S K Y L I N K U ,  U P C ,  O 2  A  D A L Š Í C H .

televize pro celou rodinu

w
w

w
.j

o
jf

a
m

il
y.

c
z

311241/28 inzerce

Palach má památník  
v rodném domě

Národní muzeum otevřelo 
ve Všetatech na Mělnicku Pa-
lachův památník. Expozice 
vznikla v rodném domě Jana 
Palacha, který se upálil  
v roce 1969 na protest proti 
rezignaci lidí po okupaci 
Československa vojsky Var-
šavské smlouvy. Ve vedlejší 

nové budově si návštěvníci 
připomenou Palachův 
osud a dobu multimediální 
formou. 

Výstava ke 30. výročí 
revoluce na Václaváku

Pod názvem Ve stínu norma-
lizace 69–89 začala v horní 
části Václavského náměstí 
výstava ke 30. výročí sa-
metové revoluce. „Výstava 
sleduje postupně narůsta-
jící odpor proti totalitnímu 
režimu, který vyvrcholil 
v listopadu 1989 právě 
na Václavském náměstí,“ 
uvedla projektová manažer-

Krátce
ka Sdružení Nového Města 
pražského Monika Vlková.  

Festival uvede  
snímky o svobodě

Šest desítek filmů, které 
spojuje téma svobody, 
představí šestý ročník 
festivalu středoevropského 
filmu 3Kino. Promítat se bude 
od 10. do 15. října v pražských 
kinech Lucerna, Světozor, 
Atlas a Evald a půjde i o nové 
snímky českého režiséra Vác-
lava Marhoula nebo polské 
režisérky Agnieszky Hollando-
vé. Festivalová porota poprvé 
udělí cenu za hraný film. /čtk/Fo
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Blahodárné psychické 
a fyzické přínosy v klidu 
a pohodě prožitých napří-
klad dvou týdnů dovolené 
se poměrně rychle vyčerpá-
vají a náš mozek znovu pře-
žvykuje problémy a je plný 
stresu. Podle francouzské-
ho deníku Le Figaro je ob-
tížné se s tím smířit, zvláště 
když jsme měli o dovolené 
pocit, že nám vliv přírody 
a odpočinku bude přinášet 
novou energii dlouhodobě.
Francouzský deník cituje 
několik průzkumů, podle 
kterých  téměř dvě třetiny 
Francouzů soudí, že bla-
hodárný účinek dovolené 
vymizí velmi rychle. 

Přílišné očekávání

Podle psychiatra profesora 
Michela Lejoyeuxe se nám 
zdá, že jsme rychle přišli 
o blahodárný účinek letní 

Proč účinky dovolené trvají tak krátce

Změnilo se něco  
ve vaší společnosti? 
Pište nám na  
lidee15@cncenter.cz

Daniel  
DRAHOTSKÝ
J&T Finance 
Group SE 

pauzy právě proto, že jsme 
od ní příliš mnoho očekáva-
li. „Dnes má být dovolená 
terapeutická jako výživa 
nebo milostné vztahy, ale 
vůbec tomu tak není. Po-
hlížíme na dovolenou jako 
na nějaké léky či antibiotika, 
jejichž účinky porazí únavu 
a přetížení, a především 
budou trvat věčně. Dovole-
ná znamená radost a odpo-
činek, nikoli však změnu 
života,“ dodává.

Důvodem těchto nároků 
podle psychiatra je společ-
nost, která od nás žádá stále 
více. Musíme obstát lépe v roli 
rodičů, pěstovat společenský 
život a být profesionálně 
úspěšní. Proto je zásadní ob-
novit o dovolené síly. Chceme 
být novou bytostí, která myslí 
a žije jinak a kterou dovolená 
radikálně změnila. Jenže prá-
vě v tom tkví chyba. „Jestliže 
máme komplikovaný vztah 

k práci, dovolená to nevyléčí,“ 
říká Lejoyeux.

Práce zaujímá přední 
místo 

Podle psychologa Sébastiena 
Hofa hrají nezanedbatelnou 
roli při rychlém návratu úna-
vy či vyčerpání konkrétní 
pracovní podmínky a orga-
nizace práce. „Intenzifikace 
práce je reálnou věcí. Za naší 
nepřítomnosti se práce na-
hromadila, a po návratu tak 
začínáme v zuřivém rytmu,“ 
vysvětluje.

Dalším problémem je, že 
práce v našem každoden-
ním životě zaujímá stále 
významnější místo. „To se 
negativně odrazí na dovole-
né, zvláště v jejích začát-
cích, a když už se začínáme 
rekreovat, je čas k návratu. 
Někteří se také snaží o dovo-
lené dělat to, na co neměli 

přes rok čas, a tak ani 
neodpočívají,“ upozorňuje 
psycholog.

Nechat si chvíle  
i pro sebe

Sébastien Hof radí, aby se 
po návratu z dovolené člo-
věk stále dostatečně hýbal 
a zachoval si chvíle pro sebe. 
„Je nezbytné věnovat se 
rodinným aktivitám, milost-
ným a přátelským vztahům. 
Je třeba pouze akceptovat, 

že tento čas nebude tak 
významný jako o dovolené,“ 
zdůrazňuje. Podle Michela 
Lejoyeuxe je důležité neko-
chat se přírodou jen jednou 
do roka v létě. „Nezapomí-
nejme, že zelená a modrá 
jsou přirozenými antidepre-
sivy a že nezmizí, jakmile 
nastoupíme do zaměstnání,“ 
vysvětluje Lejoyeux.

V některých situacích 
a k usnadnění organizace 
našich všedních dní Sébasti-
en Hof radí vzít papír a tužku 
a sepsat si, v čem reálně tkví 
naše každodenní úkoly. „Jde 
o to, jaké postavení má naše 
zaměstnání v našem každo-
denním životě. Ptejme se 
sami sebe, ve kterých dalších 
oblastech se cítíme dobře, 
a vyčleňme si čas, abychom 
si udělali od práce odstup 
a vrátili se k tomu, co je pro 
nás podstatné,“ doplňuje 
psycholog. /čtk/

Od počátku října stojí v čele 
investiční společnosti. Da-
niel Drahotský svou kariéru 
začínal před dvaceti lety jako 
portfolio manažer a později 
ředitel společnosti Wood 
& Company Funds a dále 
pokračoval jako šéf investič-
ního poradenství pro institu-
cionální klienty v České spo-
řitelně. Od roku 2010, kdy 
nastoupil do J&T Banky, vedl 
oddělení Finančních trhů, 
byl především zodpovědný 
za řízení a strategii v ob-
lasti investičních produktů 
a služeb. „Našim klientům 
plánujeme otevřít svět 
private equity a private debt 
a umožnit jim tak se podílet 
na výnosech běžné veřejnos-
ti nedostupných investiční 
příležitostí,“ říká Daniel 
Drahotský. Na pozici šéfa 
Finančních trhů ho nahradí 
Petr Vodička. Spolu s Dra-
hotským přichází do čela J&T 
Investiční společnosti Petra 

Nadnárodní společnost, která 
patří k zakladatelům odvětví 
IP videodohledu, oznámi-
la, že jmenovala Magnuse 
Zederfeldta na pozici nového 
regionálního ředitele pro ob-
last východní Evropy, Ruska 
a Společenství nezávislých 
států. Zederfeldt pracuje 
ve společnosti již od roku 
2008. Před svým novým 
jmenováním byl zodpovědný 
za organizaci obchodního 
systému v severní Evropě, 
za globální strategii pro práci 
s distributory a od roku 2015 
byl ředitelem společnosti pro 
jihovýchodní Asii. 

Jiří  
KLIMŠA
Groupe SEB 
 

Stal se novým manažerem 
rozvoje podnikání tradiční 
značky malých domácích 
spotřebičů a nádobí WMF 
pro střední Evropu. Ve spo-
lečnosti Groupe SEB Jiří 
Klimša dosud vedl úspěšné 
portfolio kuchyňského 
nádobí značky Tefal jako 
Senior Product Manager 
pro střední Evropu (Česko, 
Slovensko a Maďarsko). 
Ve společnosti působí více 
než šestnáct let, z toho dva 
roky pracoval na centrále 
Groupe SEB ve Francii 
ve funkci International 
Market Manager se zamě-
řením na japonský, ruský 
a evropský trh. Společnost 
jeho jmenováním sází 
na dlouholeté zkušenosti 
včetně důkladné znalosti 
evropského trhu a od po-

Nadnárodní společnost ji jme-
novala výkonnou ředitelkou 
Linkcity pro region střední 
a východní Evropy. Émilie 
Palanque je absolventkou 
francouzské univerzity ED-
HEC Business School. V roce 
2000 nastoupila do Linkcity 
Ile-de-France jako projektová 
manažerka. O sedm let poz-
ději byla povýšena do pozice 
projektové ředitelky. Tehdy 
se také stala součástí nejvyš-
šího managementu společ-
nosti. Po pěti letech opustila 
Linkcity, aby pracovala spo-
lečnosti ELAN jako její výkon-
ná ředitelka. ELAN je realitní 
poradenská firma, jež je také 
součástí Bouyues Bâtiment 
France Europe. Tuto pozici 
zastávala až do současnosti. 

Tomisová, která bude nově 
zodpovědná za administraci 
a back-office.

Konkrétní pracovní 
podmínky a orga
nizace práce hrají 
významnou roli při 
rychlém návratu 
vyčerpání po 
dovolené. 

Émilie  
PALANQUE
Bouygues Bâtiment 
France Europe  

Magnus  
ZEDERFELDT
Axis 
Communications 

Martin  
MALO
Grafton 
Recruitment 

sílení týmu na tuzemském 
trhu si slibuje plné zúročení 
silné německé značky WMF, 
k jejíž akvizici došlo v roce 
2016. 

Stal se novým výkonným 
ředitelem společnosti. Na tento 
post přichází s bohatými 

zkušenostmi z oboru lidských 
zdrojů a řízení personální 
agentury. Jeho hlavním úko-
lem bude nadále posilovat ve-
doucí postavení této značky 
na tuzemském trhu a s po-
mocí inovativních projektů 
přispět k dalšímu zlepšování 
služeb klientům i uchazečům 
o práci. „Trh práce v České 
republice zažívá nelehké 
období, a proto je důležité 
zaměřit se na inovace a zvy-
šování kvality personálně 
poradenských služeb,“ říká 
Martin Malo. Vystudoval 
fakultu politických věd a me-
zinárodních vztahů. Před 
příchodem do společnosti 
Grafton Recruitment zastával 
post předsedy představenstva 
a generálního ředitele spo-
lečnosti Trenkwalder v České 
republice a na Slovensku.
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POSLEDNÍ ŠANCE.  
Tisíce lidí se i přes protesty 

australských domorodců 
snaží zdolat posvátnou 

horu Uluru, než koncem 
října začne platit zákaz 

vstupu návštěvníků. O ten 
domorodí Austrálci usilovali 

celá desetiletí. 
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Z Rejžkova deníčku

Zdálo by se, že o zesnulých 
Karlu Gottovi a Vlastě Chramo-
stové bylo řečeno vše. Ztotož-
ňuji se zejména s názory To-
máše Halíka a Miloše Rejchrta 
o zneužití smrti těchto umělců 
všelijakými politiky – premi-
érem počínaje. Zároveň se 
v mediálním šílenství a hlavně 
na sociálních sítích pod pláští-
kem výkřiků anonymů a trollů 
znovu otevřela hluboká jizva 
totální relativizace minulosti. 
Zase se zamlžuje, kdo byl zba-
bělec a kdo hrdina, kdo sloužil 
a kdo vzdoroval. Všichni jsme 
přece byli jedna rodina, snad 
jen pár chartistů nám tu idylu 

kazilo. A pokud už se ocitli 
v žalářích, stejně tam měli 
fešácký kriminál a dostávali 
peníze ze Západu!

Slavíkovo dílo jsem sledoval 
v Melodii i jinde přes čtyřicet 
let. Rozvášněné fanynky, cit-
livé na připomenutí nelichoti-
vých faktů z Gottovy minulos-
ti, si jistě zvládnou dohledat, 
co jsem o něm kdy napsal. 
Také jsem ho chválil, protože 
to byl fenomenální pěvec.

Chtějí-li to plačky po lopatě, 
jeho duet s Evou Pilarovou Je 
nebezpečné dotýkat se hvězd 
považuji za jeden z největších 
klenotů naší populární hudby. 

Pak se začal dopouštět úletů 
jako přezpívání Smetanovy 
Vltavy nebo kýčů typu Babičky 
pro německé publikum. 

Jednou jsem s Gottem poří-
dil rozhovor o fotbale do týde-

níku Gól a dobře naladěný Mi-
str mě hodil autem do Edenu 
na zápas Slavie s Ostravou. To 
si samozřejmě může stěží kdo 
kromě mě pamatovat.

Co je ale skutečná ško-
da, snad nikdo se nezmínil 
o vynikajícím a vtipném 
dvacetiminutovém fiktivním 
dokumentu Marka Najbrta 
podle scénáře Pavla Klusáka 
z roku 1994 Vynález Krásy. 
Osamělý venkovský hospodář 
pan Krása v něm jako kutil 
podomácku sestrojil umělého 
zpěváka-robota, jenž se mu 
pak vymkl z ruky a stal se 
fenoménem.

Nesmrtelné jsou scény, 
v nichž vynálezce hrabe seno 
a zpívá si přitom „Ať se potěší 
ptáci v ořeší“, nebo když líčí, 
jak za ním přijel Ladislav Štai-
dl, aby vyrobil ještě jednoho, 
když je ten první tak úspěšný: 
„Ale já jsem ho hnal. Karel 
není žádnej Špejbl!“ Jestli ano 
či ne, nechám na vašem laska-
vém posouzení.

Vynález Krásy

 
Jan 
REJŽEK
kritik 
a publicista

Zase se zamlžuje, kdo 
byl zbabělec a kdo 
hrdina, kdo sloužil 
a kdo vzdoroval. 
Všichni jsme přece 
byli jedna rodina.
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